
DYNAMICZNY 
ROZWÓJ
Duży przyrost mieszkańców 
gminy Żukowo sprawił, 
że niezbędna stała 
się rozbudowa bazy 
oświatowej.

NAJLEPSI W  
J. KASZUBSKIM
Przyznano nagrody H. E. 
Buchacz dla najlepszych 
absolwentów w dziedzinie 
nauki i krzewienia języka 
kaszubskiego.

ZADASZONE 
BOISKA
Szkoły podstawowe 
w Prokowie i Łapalicach 
w niedalekiej przyszłości 
zostaną wzbogacone 
o zadaszone boiska 
wielofunkcyjne.
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W Kaszubskim Centrum Sportu 
w Żukowie przedsiębiorcy i przedsta-
wiciele samorządu dyskutowali o waż-
nych sprawach dla biznesu, a jednym 
z aspektów była rosnąca rola sztucz-
nej inteligencji. Prelegentami panelu 
„Sztuczna inteligencja – rewolucja 
w biznesie czy chwilowa moda?” byli 
Tomasz Palusiak oraz Katarzyna Egwu-
atu, którzy przybliżyli dotychczasową 
historię Al. Na poszczególnych przy-

kładach odpowiedzieli na pytanie, czy 
sztuczna inteligencja stanowi ogromną 
szansę dla ludzkości, w tym świata biz-
nesu. 

- Wszyscy wiemy, że już nie ma od-
wrotu i Al jest kolejnym krokiem w na-
szym rozwoju. Natomiast istnieją różne 
zagrożenia związane ze wdrażaniem 
sztucznej inteligencji w poszczególnych 
branżach – przyznał Tomasz Palusiak.

Wystąpienie marszałka, czy samorzą-

dowe podsumowanie
Podczas spotkania Burmistrz gminy 

Żukowo Wojciech Kankowski podsu-
mował pięć lat Samorządu Gminnego 
2018-2023, wskazując m.in.: na duży 
postęp w zakresie inwestycji związany-
mi z bazą oświatową. Przyznał również, 
że priorytetem na kolejną kadencję sa-
morządu są inwestycje drogowe.

Ponadto, do zgromadzonych przed-
siębiorców zwrócił się też m.in. mar-

szałek województwa pomorskiego 
Mieczysław Struk. Podczas wystąpienia 
poruszył wiele ważnych wątków dla 
regionu. Nie brakowało również pytań 
z publiczności.

- Mam wrażenie, że teren poza aglo-
meracją trójmiejską jako obszar, gdzie 
istnieje poważna aktywność gospodar-
cza, nie do końca jest doceniany. Często 
jeżdżę po regionie, odwiedzając różne 
firmy. Istnieje sporo przedsiębiorstw na 
światowym poziomie i sprzedają usługi 
oraz własne produkty w każdej części 
świata, a są zlokalizowane m.in.: na 
Kaszubach, czy Kociewiu – mówił Mie-
czysław Struk, marszałek województwa 
pomorskiego.

Ponadto, podczas jednego z paneli 
opowiedziano o funduszach europej-
skich dla Pomorza w 2024 roku, a Prezes 
Kaszubskiego Związku Pracodawców 
Zbigniew Jarecki mówił o bieżących 
problemach gospodarczych i działalno-
ści KZP na rzecz przedsiębiorców. 

W spotkaniu Kaszubskiego Związku 
Pracodawców uczestniczyła również 
senatorka Anna Górska. 

Przemysław Schenk

Szeroka dyskusja przedsiębiorców 
i samorządowców

ŻUKOWO | Podsumowanie działań gminy, sztuczna inteligencja, czy Fundusze Europejskie dla Pomorza w 2024 r. – to niektóre tematy, które 
poruszano podczas noworocznego spotkania Kaszubskiego Związku Pracodawców.
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Budowa przedszkola 
w Goręczynie
GMINA SOMONINO | W kwietniu ubiegłego roku podpisano umowę z wykonawcą inwestycji pn. 
„Budowa przedszkola w Goręczynie wraz z infrastrukturą towarzyszącą oraz zagospodarowaniem terenu”.

Przedszkole powstaje przy ul. Topolowej w Gorę-
czynie i będzie tam miejsce dla 200 dzieci (8 oddzia-
łów). W skład każdego oddziału wchodzi sala zabaw, 
toalety oraz pomieszczenie gospodarcze. W przed-
szkolu znajdą się też takie pomieszczenia jak: kuchnia 
z dużą stołówką oraz część dla personelu. Powstający 
obiekt jest parterowy, niepodpiwniczony, z dachem 
wielospadowym. W ramach inwestycji powstanie 
również parking i plac zabaw.

Inwestycja realizowana jest dzięki dofinansowaniu 
z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych, w kwocie 13 000 000 zł. Całko-

wity koszt inwestycji to ponad 15 mln zł.
Ponadto w 2024 roku Gmina Somonino realizować 

będzie inwestycje pn. „Przebudowa drogi gminnej 
– ul. Topolowej w Goręczynie”. Jest to droga prowa-
dząca do powstającego przedszkola. W zakres prac 
wejdzie wykonanie elementów ulicy, nawierzchni 
jezdni, a także zrobiona zostanie nawierzchnia chod-
nika oraz parking z kostki betonowej. Na przebudowę 
ul. Topolowej Gmina Somonino pozyskała dofinan-
sowanie w wysokości 2 500 000 zł z Rządowego Fun-
duszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych.

Źródło: UG Somonino

KOLEJNE PIĘĆ LAT
KARTUZY | Prof. ASP, dr hab. Marcin Plichta, dotychczasowy dyrektor Galerii Refektarz 
w Kartuzach, ponownie otrzymał powołanie na to ważne stanowisko. Mieczysław Grze-
gorz Gołuński, Burmistrz Kartuz, powierzył mu tę funkcję na okres kolejnych 5 lat.

Marcin Plichta urodził się w 1973 r. w Kartuzach. 
Uczęszczał do Liceum Plastycznego w Gdyni 
Orłowie. W latach 1995-2000 studiował na 
Wydziale Rzeźby Akademii Sztuk Pięknych 
w Gdańsku, najpierw w pracowni prof. Sławoja 
Ostrowskiego, a później w pracowni prof. Sta-
nisława Radwańskiego, gdzie uzyskał dyplom 
z wyróżnieniem.
W 2002 r. podjął pracę w Akademii Sztuk Pięk-
nych w Gdańsku na Wydziale Rzeźby w pra-
cowni prof. Mariusza Kulpy, a od r. 2003 w pra-
cowni prof. Stanisława Radwańskiego. W 2010 r. 
uzyskał tytuł doktora Sztuk Pięknych. Od roku 
2012 prowadzi pracownię Technik rzeźbiar-

skich (materiał: drewno i kamień) w Akademii 
Sztuk Pięknych w Gdańsku. W 2018 roku został 
powołany na stanowisko dyrektora Galerii 
Refektarz w Kartuzach na okres 3 lat, a w 2021 
roku na kolejne 3 lata. W 2022 r. uzyskał stopień 
doktora habilitowanego w dziedzinie: Sztuka, 
dyscyplina: Sztuki plastyczne i konserwacja 
dzieł sztuki. Od 2022 r. pracuje na stanowisku 
profesora ASP w Gdańsku.
Jest inicjatorem i organizatorem, odbywającego 
się corocznie od 2018 roku na Złotej Górze Mię-
dzynarodowego Sympozjum Rzeźby w Granicie 
,,Geometria Kamienia”.
Źródło: UM Kartuzy

fot. UM Kartuzy



expressy.plŚroda, 31 stycznia 2024 3

Jest to odpowiedni moment na pod-
sumowanie działań Rady i Zarządu Po-
wiatu Kartuskiego, której przewodniczy 
Przewodniczący Mieczysław Woźniak, 
Starosta - Bogdan Łapa, Wicestaro-
sta - Piotr Fikus, Członkami Zarządu: 
Janina Kwiecień, Iwona Formela, i An-
drzej Leyk i pozostali Radni Powiatu 
Kartuskiego, którzy w tym okresie przy-
czynili się do dynamicznego rozwoju 
infrastruktury drogowej, oświatowej, 

ochrony zdrowia i administracji samo-
rządowej. Można stwierdzić, iż ta ka-
dencja była wyjątkowa, gdyż w okresie 
tych 5 lat Powiat Kartuski położył duży 
nacisk na modernizację, budowę i re-
mont blisko 90 km dróg powiatowych 
na 307 km, które ma w swoich zaso-
bach. W tym okresie pozyskano do bu-
dżetu Powiatu Kartuskiego dodatkowe 
„MEGA” zewnętrzne środki finansowe 
w kwocie 127 617 325 zł z następujących 

funduszy i innych żródeł:
Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg – 38 

554 006 zł – wyremontowano, zmoder-
nizowano i wybudowano – 89 km dróg 
powiatowych oraz wybudowano ponad 
45 km chodników i ciągów pieszo – ro-
werowych.

Rządowy Fundusz – Polski Ład – In-
westycje Strategiczne – 49 109 912 zł 
– budowa drogi powiatowej wraz z cią-
giem pieszo - rowerowym Sulęczyno 
– Lemany, budowa hali widowiskowo 
– sportowej przy ZSZiO w Żukowie, bu-
dowa łącznika wraz z zapleczem i salami 
na potrzeby ZSZiO w Żukowie, budowa 
2 domów dla dzieci – placówki opiekuń-
czo – wychowawcze.

Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg – 
Bezpieczeństwo na przejściach dla Pie-
szych – 715 518 zł – zmodernizowano 
16 przejść dla Pieszych.

Fundusz Inwestycji Lokalnych – 11 
040 243 zł – kwota 8 000 000 zł została 
przeznaczona na remont budynku po 
byłym Sądzie w Kartuzach z przezna-
czeniem na zagospodarowanie pomiesz-
czeń dla Wydziałów: Budownictwa 
i Geodezji oraz Powiatowego Inspektora 
Nadzoru Budowlanego, zaś kwota 3 040 
243 zł została przeznaczona na moder-
nizację dróg powiatowych.

Fundusz Rozwoju Przewozów Au-
tobusowych – 6 077 730 zł – środki są 
przekazywane lokalnym przewoźnikom 
wykonującym publiczny transport zbio-
rowy na terenie Powiatu Kartuskiego.

Ministerstwo Infrastruktury – rezerwa 
ogólna – 2 609 100 zł – rozbiórka i bu-
dowa nowego wiaduktu w Niestępowie.

Ministerstwo Sportu – Sportowa Pol-
ska – 1 940 000 zł – budowa hali spor-

towej przy Szkole Powiatowej w Przod-
kowie.

Marszałek Województwa Pomorskiego 
– 2 000 000 zł – budowa ronda w Kieł-
pinie.

Gminy Powiatu Kartuskiego – 14 477 
816 zł – pomoc gmin przy realizacji po-
wiatowych inwestycji – modernizacja 
dróg i budowa chodników i ciągów pie-
szo-rowerowych.

Lasy Państwowe – 800 000 zł – utwar-
dzenie dywanikiem asfaltowym 2 dróg 
powiatowych Sulęczyno – Lipusz i Tu-
chom - Barniewice.

Lokalna Grupa Działania – 293 000 zł 
– budowa drogi powiatowej w Mokrych 
Łąkach.

Jak podkreśla Wicestarosta Piotr Fi-
kus - pozyskane środki w kwocie ponad 
127 mln zł zostały przeznaczone między 
innymi na:

Wyremontowanie i zmodernizowanie 
ponad 89 km dróg powiatowych w po-
szczególnych Gminach: Kartuzy – 15,6 
km, Żukowo – 18,2 km, Sulęczyno – 
17,2 km, Somonino – 5,7 km, Przod-
kowo – 10,4 km, Sierakowice – 4 km, 
Stężyca – 7,9 km, Chmielno – 10,2 km.

Wybudowanie ponad 45 km chod-
ników i ciągów pieszo – rowerowych 
w Miejscowościach: Kamela, Mezowo, 
Bącz, Kiełpino, Strysza Buda, Kolonia, 
Mirachowo, Sulęczyno, Przodkowo, Ła-
pino, Niestępowo, Sulmin, Egiertowo, 
Tuchom, Pępowo, Skrzeszewo, Misze-
wo, Kobysewo, Szklana, Przyjaźń, Bani-
no, Ostrzyce, Goręczyno, Kczewo, 

Budowę hali sportowej przy Szkole 
Podstawowej w Przodkowie, budowę 
hali widowiskowo – sportowej przy 
ZSZiO w Żukowie.

Rozbiórkę i budowę nowego wiaduktu 
drogowego w Niestępowie.

Budowę 3 rond: Czeczewo, Leźno 
i Kiełpino.

Budowę kładki dla rowerzystów 
w Sławkach.

Zostało zmodernizowanych 16 przejść 
dla Pieszych.

Wydziały Budownictwa i Geodezji 
oraz Powiatowy Inspektor Nadzoru Bu-
dowlanego otrzymały nowe pomiesz-
czenia biurowe w nowym budynku Sta-
rostwa Powiatowego w Kartuzach.

- W imieniu Pana Przewodniczące-
go Mieczysława Woźniaka, Zarządu 
Powiatu, wszystkich Radnych Powiatu 
Kartuskiego i własnym bardzo dziękuje-
my za otrzymane wsparcie i przekaza-
ne środki finansowe: Panu Premierowi, 
Ministrom, Wojewodzie Pomorskiemu, 
Marszałkowi Województwa Pomorskie-
go, Dyrektorowi Lasów Państwowych 
oraz Burmistrzom i Wójtom Gmin 
Powiatu Kartuskiego, gdyż bez tych 
środków finansowych nie udało by się 
zrealizować tylu inwestycji Powiatu 
Kartuskiego. Podziękowania kieruję 
również do Pracowników Starostwa Po-
wiatowego i Zarządu Dróg Powiatowych 
z Dyrektorem Andrzejem Puzdrowskim 
na czele za przygotowanie i bezpośred-
nie nadzorowanie tylu inwestycji. Taki 
dynamiczny wzrost inwestycji w Po-
wiecie Kartuskim spowodował, iż jest 
to bardzo dobra kadencja najlepsza od 
1998 roku – roku powstania Powiatów. 
Tylko „Razem” możemy więcej – tak 
twierdzi Wicestarosta Kartuski - Piotr 
Fikus.

Źródło: PF

2019 – 2023: 5 lat działalności Rady 
i Zarządu Powiatu Kartuskiego

POWIAT | Dnia 19 listopada 2023 roku minęło dokładnie 5 lata działalności obecnych władz Powiatu Kartuskiego. Ostatnia kadencja to okres 
bardzo dobrych i trafnych decyzji podejmowanych przez koalicję rządzącą w skład której wchodzą stowarzyszenia lokalne: „Samorządne Kaszuby 
– Nasze Sprawy”, Porozumienie Samorządowe i partie: PIS i PO.
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Całe muzyczne wydarzenie rozpoczęło się od wy-
stępu Kaszubskiego Zespołu Pieśni i Tańca „Przod-
kowianie”. Dla Ewy Barzowskiej, czyli członkini 
zespołu, to był debiut w roli dyrygenta. 

- Serdecznie dziękujemy, że po raz pierwszy mo-
gliśmy wspólnie kolędować z wszystkim wykonaw-
cami oraz słuchaczami w Przodkowie – dziękował 
Kaszubski Zespół Pieśni i Tańca „Przodkowianie” 
za pośrednictwem mediów społecznościowych. 

Ponadto, pod wspólną batutą Agnieszki Łabudy 
– Wiatr wystąpiły chór Morzanie Dębogórza, chór 
Polifonia z Przodkowa oraz Chór Amici z Gdańska 
Matemblewa. Ostatnim punktem wydarzenia zamy-
kającym okres kolędowy w Przodkowie, był występ 
Przodkowskiej Orkiestry Dętej pod batutą Zdzisła-
wa Plichty.

Przemysław Schenk

Muzyczne zakończenie okresu 
kolędowego w Przodkowie

GMINA PRZODKOWO| W Parafii pw. Św. Andrzeja Apostoła w Przodkowie odbył się po raz 10 Przegląd Kolęd i Pastorałek.
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Bezpieczeństwo pieszych 
i rowerzystów
POWIAT | Wicestarosta Piotr Fikus wspólnie z Członkiem Zarządu Powiatu Kartuskiego Iwoną Formela 
podpisali umowę z Prezesem Firmy Viabet z Sierakowic na budowę 4 ciągów pieszo-rowerowych.

Ciągi powstaną przy Drogach Powiatowych w Gmi-
nach Kartuzy, Żukowo i Przodkowo o łącznej długo-
ści 6,4 km:

- Kartuzy - Prokowskie Chrósty - 1,4 km,
- Miszewo - Tokary - 2,4 km,
- Kolonia - 1,4 km,
- Lniska - Niestępowo - 1,2 km.
Firma Viabet wykona to zadanie za kwotę 7 mln 

134 tys. zł. Na te zadania Powiat Kartuski otrzymał 
dofinansowanie z Rządowego Funduszu Rozwoju 

Dróg - „Poprawa bezpieczeństwa” w kwocie 2, 5 mln. 
zł. Jak twierdzi Wicestarosta Piotr Fikus, Gminy 
również zadeklarowały swój udział finansowy przy 
budowie tych ciągów pieszo – rowerowych. Termin 
realizacji budowy tych ciągów to koniec września 
2024 rok. Wykonane ciągi pieszo – rowerowe znaczą-
co poprawią bezpieczeństwo pieszych i rowerzystów 
a w szczególności dzieci uczęszczających do szkół 
podstawowych na terenie Powiatu Kartuskiego.

Źródło: PF
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Ośrodek Rewalidacyjno-Wychowaw-
czy w Szklanej jest przykładem dla in-
nych, jak powinien funkcjonować tego 
typu obiekt, który w skali kraju jest 
uznany za unikatowy. Duża placówka 
przyjmuje dzieci z regionu, który obej-
muje aż 5 powiatów: kartuski, kościer-
ski, bytowski, wejherowski oraz lęborski. 
Opiekę znalazło tu 200 podopiecznych. 
Zapewniony jest im transport zarówno 

do ośrodka, jak i z powrotem oraz kom-
pleksowa opieka i rehabilitacja.

Co jednak zrobić z wychowankami, 
którzy dorastają i nie kwalifikują się już 
do pobytu w ośrodku? Warto dodać, że 
osoby z niepełnosprawnością mogą ko-
rzystać ze świadczeń ośrodka tylko do 
24. roku życia, w niektórych przypad-
kach maksymalnie do 25. roku życia (to 
zależy od stopnia niepełnosprawności). 

Osoby przez lata wspierane w rozwoju 
i rehabilitowane nagle pozostają bez fa-
chowej opieki. Ich najbliżsi boją się na-
tomiast o ich przyszłość. Rodzice często 
mają już mniej sił, by się nimi zaopie-
kować. Obecnie dwudziestu absolwen-
tów ośrodka nie kwalifikuje się do po-
bytu w placówce i pozostaje w domach. 
W ośrodku mieli kontakt z rówieśnika-
mi, rehabilitację, zajęcia, a teraz zostają 
pozostawieni samym sobie.

Stefan Czaja, prezes Fundacji Pomocy 
Dzieciom Niepełnosprawnym „Uśmiech 
Dziecka” w Szklanej, który funkcję 
tę pełni już od 17 lat, opowiedział 
o planach rozwoju ośrodka. Fundacja 
„Uśmiech Dziecka” wychodzi z inicja-
tywą wybudowania 12 mieszkań wspo-
maganych i placówki dziennego pobytu 
jakim byłby Środowiskowy Dom Samo-
pomocy dla 60 osób, które z pewnością 
zapewniłyby przyszłość ich absolwen-
tom. W mieszkaniach mogliby oni prze-
bywać już do końca życia. Planowana 
jest rozbudowa ośrodka o kolejne dwa 
budynki, mniej więcej o powierzchni 
równej obecnym obiektom, czyli o 3.000 
m kw. Obiekt powstanie na sąsiedniej 
działce. 12 stycznia 2024r. Fundacja 
uzyskała prawomocne pozwolenie na 

budowę obu obiektów wydane przez 
Starostwo Powiatowe w Kartuzach.

Na budowę potrzeba 30 milionów zło-
tych. Szukane są fundusze na realizację 
planów. Im więcej firm, im więcej osób 
się zaangażuje, tym większa szansa na 
realizację projektu.

Pomóc można, wpłacając pieniądze 
bezpośrednio na konto fundacji czy też 
przekazując swoje 1,5 proc. podatku do-
chodowego.

Rozbudowa ośrodka jest niezwykle 
ważna i pilna. Daje niepełnosprawnym 

możliwość dostępu do specjalistycznej 
opieki i terapii, zapewnia nowoczesne 
i odpowiednie warunki do rozwoju oraz 
odciąża rodziców, dając im pewność, że 
dzieci są w dobrych rękach. Inwestycja 
w rozbudowę ośrodka jest nie tylko in-
westycją w przyszłość tych dzieci, ale 
także w przyszłość naszego społeczeń-
stwa, które staje się coraz bardziej świa-
dome i otwarte na potrzeby osób niepeł-
nosprawnych.

Źródło: UG Sierakowice

Rozbudowa ORW w Szklanej
GMINA SIERAKOWICE | Wraz z postępem społeczeństwa rośnie świadomość i potrzeba wsparcia osób niepełnosprawnych. Dlatego rozbudowa istnieją-
cego ośrodka staje się kwestią niezwykle pilną i ważną. Tego typu placówki są nie tylko miejscem, gdzie dzieci mogą otrzymać specjalistyczną opiekę, ale 
także stanowią oazę dla ich rozwoju, poznawania świata i nawiązywania przyjaźni.
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Pierwsze Warsztaty Terapii Zajęciowej w Gminie Żukowo
POWIAT | Przewodniczący Rady Powiatu Kartuskiego Mieczysław Woźniak wspólnie z Wicestarostą Kartuski Piotrem Fikus uczestniczyli w Spotkaniu Noworocznym.

Spotkanie odbyło się w nowo otwar-
tych Warsztatach Terapii Zajęciowej 
w Pępowie w Gminie Żukowo. Gratula-
cje otrzymała Pani Prezes Zarządu Fun-
dacji Perspektywa Wioleta Rynkiewicz 
za służbę dla Mieszkańców Powiatu Kar-
tuskiego. Obecnie na zajęcia w warsz-
tatach w Pępowie uczęszcza 25 Pod-
opiecznych. Fundacja PERSPEKTYWA 
jeszcze w tym roku planuje się otwarcie 
kolejnych Warsztatów tym razem w Żu-
kowie. Pan Przewodniczący Mieczysław 
Woźniak, Wicestarosta Piotr Fikus, Bur-
mistrz Gminy Żukowo Wojciech Kan-
kowski wraz z Przewodniczącym Witol-
dem Szmidtke z całego serca wspierają 
działania Pani Prezes Wiolety Rynkie-
wicz z Członkami Zarządu i w imieniu 
całej wspólnoty Powiatu Kartuskiego 
i Gminy Żukowo deklarują aktywne 
wsparcie w służbie potrzebującym.

Źródło: PF fo
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Na spotkania zorganizowane przez 
Wicestarostę Kartuskiego Piotra Fikus 
przybyli: Burmistrz Gminy Żukowo 
Wojciech Kankowski, Przewodniczą-
cy Rady Miejskiej w Żukowie Witold 
Szmidtke, Radni Gminy Żukowo Jolanta 
Wiercińska i Jacek Fopke, Sołtys Alek-
sandra Nosel, Członkowie Zarządu KS 
Chwaszczyno, wieloletni Prezes KS Pan 
Roman Walder oraz Projektanci Kata-
rzyna i Mariusz Boguszewscy, którzy 
przedstawili ostateczną wersję projekto-
wą, która została zaakceptowana przez 
wszystkich obecnych na spotkaniu. 
W ciągu 2 tygodni cała dokumentacja 

została przekazana Panu Burmistrzowi 
Wojciechowi Kankowskiemu, który nie-
zwłocznie wyda Warunki Zabudowy dla 
tej inwestycji. Po uzyskaniu pozwolenia 
na budowę pod koniec 2024 roku, roz-
pocznie się poszukiwanie zewnętrznych 
środków finansowych na realizację tej 
inwestycji. Burmistrz Gminy Żukowo 
Wojciech Kankowski planuje pozyska-
nie od 50% - 75% środków zewnętrz-
nych. Wspólna realizacja z Panem Bur-
mistrzem Wojciechem Kankowskim, KS 
Chwaszczyno, Radnymi Gminy Żuko-
wo, Radą Sołecką Chwaszczyno plano-
wana jest na 2 lat (2025-2026).

Deklarację złożoną przez Wicestarostę 
Piotra Fikus dnia 17 września 2023 r. na 
Gali z okazji 20 – lecia KS Chwaszczyno 
o wsparciu tego przedsięwzięcia jest re-
alizowana i przynosi oczekiwane skutki. 
Wicestarosta bardzo dziękuje Sponso-
rowi – Firmie TSL Bracia – Przemysław 
i Szymon Formelowie, Pani Sołtys Alek-
sandrze Nosel wraz z Członkami Rady 
Sołeckiej i Prezesowi KS Chwaszczyno 
Januszowi Płockiemu z Całym Zarzą-
dem za sfinansowanie kosztów wykona-
nia tej dokumentacji.

Źródło: PF

Budowa Obiektów Sportowych 
w Chwaszczynie coraz bliżej

POWIAT | Odbyło się kolejne robocze spotkania w sprawie budowy boiska treningowego ze sztuczną nawierzchnia wraz z niezbędnym zapleczem socjalno – biurowym.
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Weronika Labuda, z domu Reclaf, uro-
dziła się w Bąckiej Hucie 13 stycznia 1924 
r. Sto lat później obchodziła okrągłe uro-
dziny wraz z rodziną. Z tej okazji odwie-
dzili ją m.in.: przewodniczący Rady Gminy 
Sierakowice Mirosław Kuczkowski oraz 
kierownik USC w Sierakowicach Agniesz-
ka Kostuch. Solenizantce wręczono kosz 
czerwonych róż, bon oraz wygrawerowane 
życzenia. Pani Weronika ma już problem 
z samodzielnym poruszaniem się, ale jest 
pełna energii. Dzięki troskliwej opiece cór-
ki i zięcia jest w dobrej kondycji. 

Burzliwe życie, ale z solidnymi warto-

ściami
Weronika Labuda pochodzi z Bąckiej 

Huty, była drugim z siedmiorga dzieci Olgi 
z domu Drawc i Augustyna Reclaf. Dzie-
ciństwo wspomina ciepło. Ojciec i bracia 
grali na różnych instrumentach. Natomiast 
ona ukończyła szkołę średnią. 

Gdy miała 15 lat, wybuchła wojna. Ro-
dzice byli gorliwymi patriotami i nie pod-
pisali volkslisty. Dlatego Weronika Labuda 
miała przydział na wywózkę do Austrii. 
Ukrywała się m.in.: w bunkrach pobliskich 
Lasów Mirachowskich, aby uniknąć tego 
losu. W jej pamięci utkwiło wspomnienie 

akcji obławy żandarmerii, gdy ucieka-
jąc z młodszą siostrą, wskoczyła do rowu 
porośniętego jeżynami. Niestety złapano 
młodszą z sióstr, która spędziła dwa mie-
siące w gdyńskim więzieniu. Na szczęście 
przeżyła i doczekała sędziwego wieku. Po 
tej akcji ojciec obu sióstr doznał paraliżu 
i do końca życia był przykuty do łóżka. 

W 1943 Weronika została skierowana 
na przymusowe roboty do gospodarza 
niemieckiego w Sulęczynie, gdzie poma-
gała przywożonym z łapanki, przynosząc 
jedzenie. 

Powojenne życie
Po wojnie Weronika Labuda pracowała 

jako kierowniczka stołówki w Urzędzie 
Wojewódzkim w Gdańsku, a potem w Ban-
ku Inwestycyjnym w Gdańsku. Ścieżkę 
większej kariery uniemożliwiły jej poglądy 
polityczne, ponieważ nie wstąpiła do partii. 
Będąc na urlopie w rodzinnym domu, po-
znała męża, z którym zawarła ślub cywilny 
i kościelny 17.09.1954 r. w Sierakowicach. 
Mąż był kierownikiem rzeźni w Kartuzach. 
Wspólnie prowadzili małe gospodarstwo, 
a sama Weronika dodatkowo sklep spo-
żywczy. 

Dochowała się 3 dzieci –  córki i dwóch 
synów. Doczekała się 9 wnucząt i 14 pra-
wnucząt. Przez ponad 90 lat życia była 
aktywna fizycznie, ale rodzinę ceni najbar-
dziej. Dla niej i jej męża Bóg, Honor i Oj-
czyzna były nadrzędnymi wartościami.

Źródło: UG Sierakowice

Setne urodziny lokalnej patriotki
GMINA SIERAKOWICE | Życie Pani Weroniki Labudy przypominało scenariusz filmowy. Z okazji okrągłych urodzin jubilatkę odwiedzili wyjątkowi goście.
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W ciągu minionych pięciu latach ogromne 
zmiany zaszły w Tuchomiu, gdzie powstała 
zupełnie nowa placówka - trzykondygna-
cyjny obiekt, w którym oprócz sal szkolnych 
znajdują się m.in. świetlica, sala kompute-
rowa, czy salka do ćwiczeń ruchowych. Nie 
zabrakło też windy. Natomiast na dachu zo-
stały zamontowane panele fotowoltaiczne. 
Jego koszt wyniósł 5,7 mln zł.

Rozbudowane szkoły
Trochę mniejsze, choć wciąż znaczne 

zmiany miały miejsce w Borkowie, Pępo-
wie i Niestępowie. W tych miejscowościach 
szkoły zostały rozbudowane - nowe skrzy-
dła już znacznie poprawiają komfort nauki. 
W Pępowie nowa część kosztowała ok. 3,4 
mln zł, w Borkowie ok. 9,4 mln zł, a w Nie-
stępowie ok. 2,7 mln zł. Jeszcze większy za-
kres prac ma miejsce w przypadku rozbudo-
wywanej właśnie szkoły w Baninie przy ul. 
Lotniczej. Tam poza niewielkimi fragmen-
tami starego obiektu powstaje niemal nowa 
placówka z halą sportową. To gigantyczne 
zadanie o wartości ok. 28 mln zł jest reali-
zowane dzięki rządowemu wsparciu w kwo-
cie niemal 14 mln zł. Zmieniły się również 
szkoły w Glinczu i Skrzeszewie. W pierwszej 
z nich zaadaptowano poddasze, a w drugiej 
strych na potrzeby edukacyjne.

Co ważne, rozbudowa bazy oświatowej 
będzie kontynuowana, bo są już gotowe 

dokumentacje projektowe dla rozbudowy 
szkół w Chwaszczynie, Przyjaźni, Skrze-
szewie i Leźnie. Już dla SP w Leźnie na roz-
budowę pozyskano właśnie 8 mln zł z VIII 
edycji Polskiego Ładu, a dla SP Skrzeszewo 
1,5 ml zł w ramach RPOZ.

Wiele sportowych inwestycji
Dużo działo się również przy szkołach, 

a mowa o zadaniach z zakresu sportu i wy-
chowania fizycznego. W Pępowie, Skrze-
szewie i Glinczu powstały boiska. Wkrótce 
podobny obiekt powstanie też w Leźnie. 
Natomiast w Miszewie otwarto nową salą 
gimnastyczną, a podobny obiekt powstaje 
w Glinczu. Z kolei w Tuchomiu dzięki pro-
gramowi budowy przyszkolnych hal OLIM-
PIA powstanie nowa sala gimnastyczna. Na 
finiszu jest już budowa hali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 1 i ZSZiO w Żuko-
wie – to zadanie realizuje Powiat Kartuski 
przy współpracy z Gminą Żukowo (50/50).

Nie zapomniano o najmłodszych
Ogromny krok wykonano również w kie-

runku troski o najmłodszych mieszkańców 
gminy. We wrześniu tego roku podpisano 
umowę na dofinansowanie utworzenia 3 
żłobków w ramach Programu MALUCH+. 
Znajdą się one w Żukowie, Chwaszczynie 
oraz na granicy Dąbrowy i Banina.

- Tak duży przyrost mieszkańców, jaki ob-
serwujemy każdego roku, musi spotkać się 

z rozbudową bazy oświatowej. Staramy się 
tak kierować nasze działania inwestycyjne, 
żeby dzieci uczyły się w dobrych warunkach 
i kończyły lekcje wczesnym popołudniem, 
a nie wieczorem. Cieszy nie tylko fakt, że 
mamy tylu wspaniałych najmłodszych 
mieszkańców, ale też to, że realizując dla 
nich inwestycje oświatowe, otrzymujemy 
wsparcie zewnętrzne liczone w dziesiątkach 
milionów złotych– mówi Burmistrz Woj-
ciech Kankowski.

Realizacja wielu powyższych zadań była 
i jest możliwa dzięki wsparciom zewnętrz-
nym. Do dofinasowanych zadań z zakresu 
inwestycji oświatowych można zaliczyć:

Rozbudowa szkoły w Borkowie - 453 
521,41 zł dofinansowania ze środków Unii 
Europejskiej w ramach programu „Wspar-
cie edukacji przedszkolnej w Gminie Żuko-
wo” (Wartość zadania: 9 412 708,43 zł)

Rozbudowa szkoły w Baninie przy ul. 
Lotniczej - 13 983 585,43 zł dofinansowania 
z programu Polski Ład oraz 750 tys. zł z pro-
gramu „Inwestycje w oświacie” (Wartość 
zadania: 28 149 885,79 zł)

Budowa Sali gimnastycznej w Glinczu – 3 
736 286,91 mln zł dofinansowania z pro-
gramu Polski Ład (Wartość zadania: ok 5,7 
mln zł)

Budowa boiska w Leźnie – 828 553,09 
zł dofinansowania z programu Polski Ład 
(Wartość zadania: ok 1,2 mln zł)

Budowa sali gimnastycznej w Tuchomiu 
(w planach) - 1 955 000 zł dofinansowa-
nia z programu budowy przyszkolnych hal 
OLIMPIA (planowana wartość zadania: ok. 
2,8 mln zł)

Rozbudowa szkoły w Leźnie (w planach) – 
8 mln zł dofinansowania z programu Polski 
Ład (planowana wartość zadania: 10 mln zł)

Rozbudowa szkoły w Skrzeszewie (w pla-
nach) - 1,5 ml zł dofinansowania z Rządo-
wego Programu Odbudowy Zabytków (pla-
nowana wartość zadania: 2,4 mln zł)

Utworzenie żłobków w Żukowie, Chwasz-
czynie i Dąbrowie (w planach) - 8 384 303 zł 
dofinansowania w ramach Programu MA-
LUCH+ (planowana wartość zadania: ok 
18,7 mln zł)

Źródło: PF

Dynamiczny rozwój bazy oświatowej w gminie Żukowo
ŻUKOWO | Duży przyrost mieszkańców gminy Żukowo sprawił, że niezbędna stała się rozbudowa bazy oświatowej, a także okołoszkolnej. Dlate-
go doszło do wielu inwestycji z tego obszaru w ostatnim czasie.
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Nowe boisko w PępowieSzkoła w Tuchomiu

Rozbudowa szkoły w Baninie

Nowe skrzydło Szkoły w Pępowie

Podpisanie umowy na dofinansowanie utworzenia 3 żłobków

Nowe skrzydło szkoły w Niestępowie
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W dniu urodzin jubilatkę z życzeniami 
i podarunkiem odwiedzili m.in.: wójt Ta-
deusz Kobiela, przewodniczący Rady Gmi-
ny Sierakowice  Mirosław Kuczkowski oraz 
kierownik USC w Sierakowicach  Agniesz-
ka Kostuch.

Bogate życie i ponad 50 prawnucząt
Pani Marta Zaworska, z domu Ramczyk, 

urodziła się 14 stycznia 1921 r. w Moju-
szewskiej Hucie. Następnie zamieszkała 
w Zgorzałym. W czasie drugiej wojny świa-
towej trafiła na przymusowe roboty w oko-
lice Gdańska. W 1946 r. wyszła za mąż za 
Józefa Zaworskiego z Welku. Wówczas 
zamieszkali w gospodarstwie w Kamienic-
kiej Hucie, w którym podczas wojny Józef 
pracował u ówczesnego niemieckiego wła-
ściciela. Pan Józef przez jakiś czas pracował 
w cegielni w Długim Krzu, natomiast pani 
Marta zajmowała się dziećmi i domem. 
Pomagała także mężowi w prowadzeniu 
gospodarstwa. W lutym 1996 r. państwo 
Zaworscy obchodzili 50. rocznicę ślubu. 
Niestety, dwa miesiące później pan Józef 
zmarł.

Pani Marta doczekała się siedmiorga 
dzieci, z których dwoje już niestety nie 
żyje, a także 29 wnucząt, 53 prawnucząt i 5 
praprawnucząt. Jubilatka mieszka z synem 
Stanisławem, który jest sołtysem sołectwa 
Leszczynki i z synową Elżbietą. 

Nadal w dobrej formie
Pani Marta cieszy się dobrą kondycją. 

Porusza się samodzielnie. Robi pranie, 
czasami nawet szyje na maszynie. U Niej 
odbywają się comiesięczne spotkania miej-

scowej Róży Różańcowej. Solenizantka nie 
przyjmuje na stałe żadnych leków, nie ma 
również ograniczeń w diecie. Ma bardzo 

dobry wzrok. Chociaż ma już kłopoty ze 
słuchem, aktywnie uczestniczyła w rozmo-
wach przy stole podczas przyjęcia urodzi-

nowego. Lubi, gdy znajomi ją odwiedzają. 
Jest bardzo pogodna i pełna życia.

Źródło: UG Sierakowice

Marta Zaworska najstarszą 
mieszkanką Gminy Sierakowice

GMINA SIERAKOWICE | Mieszkanka Kamienickiej Huty stała się najstarsza w całej gminie, świętując 103. urodziny.
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Kolejne inwestycje 
drogowe do realizacji 
GMINA PRZODKOWO | Wójt Gminy Przodkowo podpisał umowy na realizację dwóch kolejnych 
inwestycji drogowych. 

Obie prace polegają na przebudowie odcinków 
dróg gminnych: w Pomieczynie (ul. Ks. Borka) 
i Pomieczyno-Rąb. Będą realizowane w bieżącym 
roku, przy 50% dofinansowaniu ze środków Rzą-
dowego Funduszu Rozwoju Dróg.

W ramach pierwszej inwestycji o wartości 
190 000 zł zostanie wykonana nawierzchnia drogi 
z kostki betonowej na odcinku 66 mb wraz z za-
montowaniem krawężników betonowych po obu 
stronach drogi i wykonaniem odcinka 22 mb kana-
lizacji deszczowej.

Natomiast w zakres drugiej inwestycji o wartości  
3 545 069 zł wchodzi: wykonanie nowej nawierzch-
ni drogi z kostki betonowej na odcinku 999 mb 
na pow. 5889 m2, wykonanie chodników z kostki 
betonowej wraz ze zjazdami na posesje na pow. 
2502 m2, budowa kanalizacji deszczowej, czy roz-
budowa oświetlenia ulicznego.

Prace na tych dwóch odcinkach rozpoczną się 1 
kwietnia 2024 roku.

Źródło: przodkowo.pl
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Dane dotyczące ilości uczniów po-
bierających naukę języka kaszubskiego 
plasują gminę na trzecim miejscu w po-
wiecie (po Gminie Żukowo i Kartuzy). 
Lepiej na korzyść Gminy Sierakowice 
przemawiają jednak statystyki przyrów-
nujące ilość uczniów pobierających na-
ukę kaszubskiego w stosunku do ogółu 
uczniów. Wtedy Sierakowice wiodą zde-
cydowany prym – 1058 z ogólnej liczby 
5030; potem jest Żukowo – 1405 z 9708; 
i Kartuzy – 1337 z 10072.

- Możemy być dumni z naszych wycho-
wanków, bo corocznie wyłaniani są kolej-
ni nominowani do nagrody H. E. Buchacz 
dla najlepszego absolwenta szkoły pod-
stawowej w zakresie języka kaszubskiego 
i mamy wciąż kandydatów, których mo-
żemy wskazać do tego zaszczytnego wy-
różnienia. To oznacza, że jesteśmy wierni 
regionalnym przywiązaniom, tradycjom, 
rozmiłowani w rodzimej kulturze i dbają-
cy o kondycję rodnej mowy. Przed wielu 
laty ten scenariusz nakreślił potomnym 
poeta w cytowanym na wstępie liryku. 
Wedle jego wizji ojczystą mowę Kaszubów 
czeka świetlana przyszłość. Czy tak jest 
w istocie? Czy można by jeszcze standardy 
w tym zakresie poprawić? Na te pytania 
musi sobie odpowiedzieć już każdy z osob-
na. Jedno jest wszakże pewne – środowi-
sko kaszubskie nie ustaje w realizowaniu 
pokoleniowych obowiązków względem 
własnej kultury i języka. Jedni czynią to 
poprzez pielęgnowanie wartości w domo-
wych pieleszach, inni uwijają się wokół 

tematu w przeróżnych instytucjach – rela-
cjonuje Urząd Gminy Sierakowice.

Są też tacy, którzy starają się docenić 
i nagrodzić starania tych pierwszych. Od 
siedemnastu lat czyni to w sierakowickiej 
gminie Halina Ewa Buchacz, fundując 
dla najbardziej zaangażowanych absol-
wentów szkół podstawowych pięknie 
oprawione dyplomy oraz wartościowe 
nagrody pieniężne.

Trzeba wspomnieć, że zaangażowanie 
dyrektorów szkół, nauczycieli, rodziców 
i samych uczniów w pielęgnowanie ro-
dzimych wartości jest ogromne. Co roku 
są to rozliczne konkursy przedmiotowe 
i setki biorących w nich udział uczestni-
ków. Reprezentanci Gminy Sierakowice 
zawsze zaznaczają swoją obecność na 
każdym szczeblu zmagań i są w ścisłych 
czołówkach. W procesie enkulturacji 
młodego pokolenia uczestniczą też ak-
tywnie stowarzyszenia i instytucje dzia-
łające na rzecz regionalnej społeczności, 
a także miejscowy biznes oraz miejscowe 
władze gminne. Tak połączone naczynia 
procentują w przyszłości silnie osadzo-
nymi w realiach małej ojczyzny obywa-
telami.

W końcówce grudnia 2023, podczas 
sesji Rady Gminy Sierakowice, miało 
miejsce uroczyste wręczenie wyróżnień. 
W imieniu fundatorki nagrody przeka-
zała córka Joanna Kula wraz z mężem 
Grzegorzem. Wyróżnienia trafiły do lau-
reatów z pięciu szkół. Wśród nagrodzo-
nych znaleźli się:

Kinga Szczypior z SP w Kamienicy 
Królewskiej,

Marcel Konkel z SP w Gowidlinie,
Klaudia Grabowska z SP w Lisich Ja-

mach,
Wiktoria Lis z SP w Mojuszu,

Dominika Damaszk z SP w Puzdrowie.

Wraz z laureatami nagrody pojawili 
się ich rodzice, nauczyciele i dyrektorzy 
szkół. Gratulacje i życzenia od sponsorki 
nagrody przekazała Jej córka, a w imie-

niu samorządu dołożył także garść ser-
deczności wójt Tadeusz Kobiela. Wszyst-
ko odbywało się w obecności radnych 
samorządu gminnego, sołtysów, przed-
stawicieli mediów.

Źródło: Danuta Pioch, UG Sierakowice

Nagroda Haliny Ewy Buchacz 2023 dla najlepszego 
absolwenta z języka kaszubskiego

GMINA SIERAOWICE | Według najnowszych danych z Systemu Informacji Oświatowej w Gminie Sierakowice naukę języka kaszubskiego pobiera 
w bieżącym roku szkolnym 1058 osób, co stanowi około 1/5 wszystkich uczniów.
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Weronika Labuda, z domu Reclaf, uro-
dziła się w Bąckiej Hucie 13 stycznia 1924 
r. Sto lat później obchodziła okrągłe uro-
dziny wraz z rodziną. Z tej okazji odwie-
dzili ją m.in.: przewodniczący Rady Gminy 
Sierakowice Mirosław Kuczkowski oraz 
kierownik USC w Sierakowicach Agniesz-
ka Kostuch. Solenizantce wręczono kosz 
czerwonych róż, bon oraz wygrawerowane 
życzenia. Pani Weronika ma już problem 
z samodzielnym poruszaniem się, ale jest 
pełna energii. Dzięki troskliwej opiece cór-
ki i zięcia jest w dobrej kondycji. 

Burzliwe życie, ale z solidnymi warto-

ściami
Weronika Labuda pochodzi z Bąckiej 

Huty, była drugim z siedmiorga dzieci Olgi 
z domu Drawc i Augustyna Reclaf. Dzie-
ciństwo wspomina ciepło. Ojciec i bracia 
grali na różnych instrumentach. Natomiast 
ona ukończyła szkołę średnią. 

Gdy miała 15 lat, wybuchła wojna. Ro-
dzice byli gorliwymi patriotami i nie pod-
pisali volkslisty. Dlatego Weronika Labuda 
miała przydział na wywózkę do Austrii. 
Ukrywała się m.in.: w bunkrach pobliskich 
Lasów Mirachowskich, aby uniknąć tego 
losu. W jej pamięci utkwiło wspomnienie 

akcji obławy żandarmerii, gdy ucieka-
jąc z młodszą siostrą, wskoczyła do rowu 
porośniętego jeżynami. Niestety złapano 
młodszą z sióstr, która spędziła dwa mie-
siące w gdyńskim więzieniu. Na szczęście 
przeżyła i doczekała sędziwego wieku. Po 
tej akcji ojciec obu sióstr doznał paraliżu 
i do końca życia był przykuty do łóżka. 

W 1943 Weronika została skierowana 
na przymusowe roboty do gospodarza 
niemieckiego w Sulęczynie, gdzie poma-
gała przywożonym z łapanki, przynosząc 
jedzenie. 

Powojenne życie
Po wojnie Weronika Labuda pracowała 

jako kierowniczka stołówki w Urzędzie 
Wojewódzkim w Gdańsku, a potem w Ban-
ku Inwestycyjnym w Gdańsku. Ścieżkę 
większej kariery uniemożliwiły jej poglądy 
polityczne, ponieważ nie wstąpiła do partii. 
Będąc na urlopie w rodzinnym domu, po-
znała męża, z którym zawarła ślub cywilny 
i kościelny 17.09.1954 r. w Sierakowicach. 
Mąż był kierownikiem rzeźni w Kartuzach. 
Wspólnie prowadzili małe gospodarstwo, 
a sama Weronika dodatkowo sklep spo-
żywczy. 

Dochowała się 3 dzieci –  córki i dwóch 
synów. Doczekała się 9 wnucząt i 14 pra-
wnucząt. Przez ponad 90 lat życia była 
aktywna fizycznie, ale rodzinę ceni najbar-
dziej. Dla niej i jej męża Bóg, Honor i Oj-
czyzna były nadrzędnymi wartościami.

Źródło: UG Sierakowice

Setne urodziny lokalnej patriotki
GMINA SIERAKOWICE | Życie Pani Weroniki Labudy przypominało scenariusz filmowy. Z okazji okrągłych urodzin jubilatkę odwiedzili wyjątkowi goście.
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POWIATU KARTUSKIEGO
express

Powstaną nowe zadaszone boiska
POWIAT | Szkoły podstawowe w Prokowie i Łapalicach w niedalekiej przyszłości zostaną wzbogacone o zadaszone boiska wielofunkcyjne. 
Gmina Kartuzy pozyskała już dofinansowanie na te inwestycje.
Wsparcie finansowe pochodzi z programu 

Olimpia, który zakłada budowę przyszkolnych 
hal sportowych na 100-lecie pierwszych wystę-
pów reprezentacji Polski na Igrzyskach Olim-
pijskich. Samorządy mogły ubiegać się o 70% 
dofinansowania na tego typu inwestycje.

Pomoc przy dwóch inwestycjach
Kartuskiemu samorządowi udało się pozy-

skać wsparcie na dwa projekty. Uzyskano ponad 
2 miliony złotych na budowę nowego boiska 
wielofunkcyjnego z zadaszeniem w Szkole 
Podstawowej w Łapalicach oraz blisko 1,6 mln 
zł na budowę podobnego obiektu przy szkole 
w Prokowie.

Według harmonogramu zaplanowano przy-
gotowanie dokumentacji projektowej Na 2024 
rok, a budowa obiektów została zaplanowana 
na 2025r.

Źródło: kartuzy.pl fo
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Młodzi kickbokserzy 
ze zdanym egzaminem
KICKBOXING | Duży sukces zanotowali adepci trenujący w Rebelii Kartuzy. Przystąpili do weryfi-
kacji umiejętności i wszyscy zdali egzamin.

Łącznie do egzaminu przystąpiło 28 zawodników 
Rebelii Kartuzy. Każdy z nich zdał egzamin, co za-
owocowało zdobyciem nowych pasów, symbolizu-
jących poziom wyszkolenia.

Aktualne stopnie wyszkolenia zawodników 
Biały pas: Alan Flaś
Biały pas z żółtym zakończeniem: Julia Jankow-

ska, Konstanty Pawlicki, Hubert Lademan
Żółty pas: Victoria Parashchyn, Dmytro Rossol, 

Kajetan Lila, Tymoteusz Mielewczyk, Nikodem 
Mering

Żółty pas z pomarańczowym zakończeniem: Ni-
kodem Kuśmierski

Niebieski pas: Rafał Gruba
Zielony pas: Maja Merchel, Oliwia Metza, Pau-

lina Chmielewska, Sebastian Kałużny, Wiktor 
Słabek, Jędrzej Miotk, Ksawier Uzarek, Michał 
Dudziński, Dominik Jereczek, Tomasz Paczoska, 
Aleksander Renowski, Wiktor Karwacki, Nataniel 
Zaborowski, Konrad Kupczak, Wiktor Zelewski, 
Mikołaj Drewniak, Jakub Mariański.

Źródło: Rebelia Kartuzy
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Władze klubu zdecydowały o przedłużeniu umów z dwoma środkowymi pomocnikami: 28–
letnim Pawłem Czajkowskim, oraz 31-letnim Bartłomiejem Kasprzakiem, który w przeszło-
ści grał w takich klubach jak m.in.: Sandecja Nowy Sącz, czy Widzew Łódź. Nowe kontrak-
ty w obu przypadkach obowiązują do końca sezonu 2024/2025.
Dwóch pożegnano
Ponadto, rozwiązano kontakt z wychowankiem Arki Gdynia, Maciejem Dampcem. 28-let-
ni stoper grał w Raduni od stycznia 2023, a w obecnym sezonie II ligi rozegrał dziewięć 
meczów ligowych oraz w dwóch spotkaniach, w ramach Pucharu Polski.
Z klubem pożegnał się również Andrzej Kaszuba, rozwiązując umowę za porozumieniem 
stron. 29-letni pomocnik, który jest wychowankiem Lechii Gdańsk, w sezonie 2022/2023 
rozegrał jedynie siedem spotkań, gdyż pod koniec sierpnia doznał kontuzji.
Przemysław Schenk

KASPRZAK I CZAJKOWSKI NA DŁUŻEJ 
W RADUNI
PIŁKA NOŻNA| Wraz z początkiem roku doszło do pierwszych decyzji personalnych 
w drugoligowym zespole ze Stężycy.

fot. Radunia Stężyca Facebook  
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